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شقایق فرشته: 
ادعای قاسم جعفری کذب و دروغ است

بیانیه ای از سوی روابط عمومی مجموعه شهرزاد منتشر 
شده است، شما آن را خوانده اید؟ 

بله و از نظر من ادعایی که قاسم جعفری درمورد علت تعطیل شدن 
مجموعه شهرزاد داشته، کذب و دروغ است. چرا که ایشان در بیانیه 
دوم خود صحبت از  اجرای نمایش های کــرده اند که وجود ندارند، 
یکی از همین نمایش ها »دلاروس ایکاروس« به کارگردانی همایون 
غنی زاده اســت، تا جایی که ما مطلع هستیم اصلا همایون غنی زاده 
قصد به اجرا بردن نمایش ندارد. اما درباره اینکه مرکز در دادن مجوز 
به نمایش ها سخت گیری می کند اتفاقا از حدود ۸ ماه پیش با تحرکاتی 
که در جامعه دست داد،  دامنه محدودیت ها و سخت گیری کمتر شده 
است و در حال حاضر با توجه به نمایش هایی که هم اکنون روی صحنه 
است شاهد همکاری بیشتر مرکز با مجموعه های نمایشی هستیم. که 
خوشبختانه با اســتفاده از امکانات دولتی هزینه کمتری را نیز برای 
اجاره سالن می پردازند در صورتی که همین نمایش ها اگر قرار بود 
در مجموعه شهرزاد اجرا بروند باید اجاره بهای سنگینی را هر شب به 

سالن دار پرداخت می کردند. 
در مجموع به نظر من گروه های حرفه ای نامدار حاضر به همکاری با 
شهرزاد نیستند و کسانی که در این مدت در مجموعه شهرزاد نمایش 
به اجرا بردند عمدتا جوانانی بودن که به واسطه شهرزاد می خواستند 
نام و رسمی برای خود دست و پا کنند. در کنار همه این مسائل باید 
قبول کرد که قاسم جعفری برای تک تک نمایش هایی که در شهرزاد 
به اجرا رفته است حامی گروه های نمایشی و هنرمندان بوده اند و به 
واسطه نفوذی که داشتند  بسیاری از مسائل غیر قابل اغماض و حل را 

برای گروه های نمایشی مرتفع می کردند. 

به نظر شما از زمانی که مجموعه شهرزاد به هر دلیلی کار 
نکرد، مجموعه های دیگر پرکارتر نشده اند؟

بله، خوشبختانه به طور طبیعی نمایش هایی که می خواستند در 
شهرزاد اجرا بروند حالا به سمت سالن های دولتی کشیده شده اند. 
سالن های دولتی هم به خاطر رکودی که در سال گذشته تجربه کرده 
بودند نیاز داشتند تا با اشخاص اسم و رســم دار در تئاتر رونق را به 

سالن هایشان برگردانند. 

بهرحال بهتر  بود که همه این ســالن ها با هم و درکنار هم 
کار کنند نه اینکه به واســطه کار نکردن مجموعه تئاتری 

مجموعه های دیگر فعال شود، درست است؟ 
بله، صد درصد با حرف تان موافقم چــرا که در همین اندازه هم با 

معضل کمبود سالن و مخاطب فعال تئاتر مواجه هستیم. 

عباس غفاری: 
تعطیلی هر تماشاخانه ای غم انگیز است

تحلیل تان از شرایط پیش آمده در تئاتر شهرزاد چیست؟
قاسم جعفری اسفند ماه سال گذشته  نامه ای سرگشاده برای وزیر 
ارســال کردند و در آن از عملکرد معاون اداره کل هنرهای نمایشــی 
انتقاد کردند و اتفاقا در بیانیه دوم شهرزاد که به نقل از روابط عمومی 
درپاسخ به خبرنگار ایرنا منتشر شد عنوان کردند به دلیل آنکه مواردی 
که از اسفند سال گذشته طرح کرده اند حل نشده به همین خاطر فعلا 
مجموعه شهرزاد،  نمایشی را به روی صحنه نخواهد برد. با این تفاسیر 
احتمال بنده این است که درآینده نزدیک دوباره مجموعه شهرزاد به 
چرخه فعالیت باز خواهد گشــت و اگر بخواهیم به صورت ریشه ای به 
این مسئله نگاه کنیم بیشتر یک دعوای شخصی است که دلایل متعدد 
و زیادی می تواند داشته باشــد. اما از نظر من به طور کلی تعطیلی هر 
تماشاخانه ای برای اهالی هنری غم انگیز است و به ضرر هنر است. این 
مسئله منوط به سالنی خاص در شهری خاص نمی شود هر تعطیلی و یا 
کار نکردن مرکز هنری در این شرایط برای هنر و فرهنگ آسیب زا است. 

اینکه برخی هنرمندان مدعی اند، مجموعه شــهرزاد به 
دنبال اجرای خوب و حرفه ای بوده است و به همین دلیل حالا 

به او مجوز نمی دهند را چگونه ارزیابی می کنید؟
سوال من این اســت که این ادعا با چه آمار ومعیاری قابل اثبات 
است، اینکه شهرزاد مجموعه ای تئاتری و پرفروش بوده است کاملا 
قابل استناد و قبول اســت. اما از نظر من به هیچ عنوان نمایش های 
یک مجموعه را نمی توان در خوب و بد دســته بندی کرد همان طور 
که در حال حاضر نمایش های خوبی از دوستان هنرمند در مجموعه 
تئاترهای متفاوت شــاهد هستیم که اتفاقا بیشــتر آن ها اجتماعی 
وحرف امروز جامعــه را نقل می کنند. در پایــان ازنظر من این گونه 
حرف ها در این شــرایط خوب نیســت و به ضرر همه است چرا که 

باعث شکاف انداختن میان هنرمندان و حتی مدیران مجموعه های 
نمایشی می شود.

قاسم جعفری هم مانند همه مدیران گله ای از جنس بقیه مدیران 
در این شرایط دارند ایشان در نامه اول خود به وضوح  اشاره کرده اند 
که سخت گیری های شــورای ارزشــیابی نظارت در مرکز هنرهای 
نمایشی به قدری زیاد است که باعث نابودی تئاتر در ایران می شود، 
این مسئله که مرکز هنرهای نمایشی، اثری را به جای اصلاح، قیچی 
می کند و یا مجوز اجرا نمی دهد برای دوستانی که ماه ها برای تولید 
آن وقت گذاشته اند قابل هضم نیست، چرا که زمانی برای جایگرین 
کردن ندارند و این مسائل به مرور هنر تئاتر در ایران را فلج می کند. 
همان طور که در همین روزهای اخیر شاهد گلگی یک مدیر دولتی 
از مدیر دولتی دیگــر بودیم مبنی بر اینکه چرا بــه نمایش »بک تو 
بلک« به کارگردانی سجاد افشاریان که اتفاقا در ابتدا تقاضای اجرا در 
سالن اصلی تئاتر شهر را داشته است مجوز اجرا نداده اند! همان طور 
که شــاهد بودید این نمایش در مجموعه شهرزاد اجرا رفت و یکی از 
پرفروش ترین نمایش های این مجموعه شد. بنابراین مشکلاتی که 
قاســم جعفری این روزها آن را پررنگ کرده، از دیرباز در تئاتر ایران 
بوده هست و تقریبا تمامی سالن ها با این قضایا همواره درگیر هستند.

 یک طرفه به قاضی نرویم
یک منبع آگاه، درباره عملکرد سال گذشته مجموعه هنرنمایشی 
گفت؛ شورای ارزشیابی نظارت مرکز هنرهای نمایشی هیچ نمایشی 
را توقیف نکرده است. در این عملکر به صورت شفاف بیان شده است 
متن هایی مشمول تذکر و اصلاحات شده اند اما هیچ نمایشی درسال 
گذشته توقیف نشده اســت. قاســم جعفری در بیانیه خود از پنج 
نمایشنامه نام برده که با وجود موافقت وزیرفرهنگ، شورای نظارت 
به آن ها مجوز نداده اند؛ مسئله این است که نامه وزراء معمولا در این 
شرایط مبنی برهمکاری در بروکراسی اداری و طبق ضوابط است به 
این معنی که اصلا وزیر مسئول مجوز دادن به اجرای نمایش نیست، 
ایشان این مسئله را برای بررسی به دست مرکز و شورای نظارت سپرده 
اســت و طبیعتا مرکز نیز با توجه به قوانین و آئین نامه هایی که دارد 
عمل می کند البته من به شخصه متن این نامه مکتوب را ندیده ام اما 
به طور کلی معمولا مکاتبات میان اداره ای به همین منوال اســت. تا 
جایی که مطلع ام در حال حاضر مجموعه شهرزاد 1۶ اثر را به مرکز  
برای درخواست مجوز ارسال کرده است، که گویا یکی از آن نمایش  ها 

پرونده صبا درباره تعطیلی پردیس تئاتر شهرزاد

چـه کسـی چـراغ را خامـوش کـرد؟!
اسفند ماه سال ۱۴۰۱ بود، که قاسم جعفری مدیر عامل شهرزاد با نامه ای سرگشاده خطاب به رئیس وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، وضعیت پردیس شهرزاد را با وجود کارشکنی های بیش از پیش مرکز هنرهای نمایشی در حال تعطیل شدن 
اعلام کرد. قاسم جعفری در این نامه ضمن اعلام و ابراز بی کفایتی مسئولان مرکز، سیاست های دو پهلو و دوگانه مرکز 
را در برابر هنرمندان در طول این سال ها نشانه گرفت، مطلبی که روزنامه صبا پیش از این با موضوع بی عدالتی در ممیزی ها به عنوان 
چالش جدید هنرمندان مطرح کرده بود، که حاکی از سیاست های دو گانه مرکز نسبت به هنرمندان تئاتر و نمایش است. این مسئله 
چالش عمیقی در هنر تصویر و صحنه امروز ایران است که گویا مرز مجوز ها و ممیزی ها بسته به اشخاص تولید کننده تغییر می کند! در 
ادامه پرونده مجموعه شهرزاد، اخباری در فضای مجازی از طرف خبرگزاری ایرنا منتشر شد با این موضوع که این مجموعه از بازه زمانی 
که در حال تعمیرات داخلی مجموعه بوده است به عنوان اهرمی استفاده کرده است تا با طرح نامه و شکایت، علت کار نکردن مجموعه 
را به گردن دیگری اندازد و این در حالی است که مجموعه شهرزاد در سال گذشته بیشترین تعامل را با مرکز هنرهای نمایشی در اخذ 
مجوز نمایش و در تعدد نمایش های اجرا شده داشته است، پس از این خبر نیز مسئولین تصمیم گیرنده در شهرزاد نیز بیکار ننشسته و 
درباره اخبار منتشر شده مجددا بیانه ای را به نقل از مسئول روابط عمومی مجموعه شهرزاد در فضای مجازی و نزد خبرگزاری ها منتشر 
کردند. به این شرح که خبر منتشر شده از سوی خبرنگاری است که اطلاعات موثقی از وضعیت کنونی مجموعه شهرزاد ندارد و مکررا 
در جوابیه به بازگویی اطلاعاتی پرداختند که مجموعه هنرهای نمایشی، حتی به نامه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مبنی بر همکاری 
با مجموعه شهرزاد بی اعتنا بوده  است. خبرنگار صبا برای بررسی این پرونده از قاسم جعفری توضیحات بیشتری خواست؛ او گفت؛ در 
چند روز آینده متنی را با همین موضوع منتشر خواهم کرد. به همین خاطر در پرونده حاضر با همین موضوع با چند تن از منتقدین و 

کارگردانان تئاتر گفت و گو کردیم که در ادامه می خوانید. 
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